### 研究报告

# 枣园生态系统中害虫与天敌群落演替规律的研究

师光禄<sup>1</sup> 刘素琪<sup>1</sup> 曹挥<sup>1</sup> 黄敏佳<sup>1</sup> 席银宝<sup>1</sup> 赵莉蔺<sup>4</sup> 李登科<sup>3</sup> 冯津<sup>3</sup>

<sup>1</sup>山西农业大学,太原 O30801; <sup>2</sup>北京农业应用新技术重点实验室,北京 102206; <sup>3</sup>山西省农业科学院,太原 O30000; <sup>4</sup>中国科学院动物研究所,北京 100080 收稿日期 2004-10-4 修回日期 2005-2-28 网络版发布日期 接受日期 摘要

通过对太谷地区枣园害虫天敌群落的系统调查,并应用最优分割法。主分量分析法和1维和2维排序法,探讨了引起枣园害虫和天敌群落演替的主要类群及其演变规律.结果表明,群落具有明显的主导因子和时序演替格局,枣园害虫和天敌群落在前3个主分量上的变动较大,且跟随效应明显;枣园害虫和天敌群落的演替在时间过程中明显分为4个阶段:枣树发芽前、枣树展叶开花期、枣树结果期、枣果着色成熟期;利用主分量分析法,明确了主要害虫及其天敌的种类.

关键词 <u>害虫,天敌,群落演替,枣园,相互作用</u> 分类号

# Community succession patterns of pests and natural enemies in jujube orchard ecosystem

SHI Guanglu  $^1$ ,LIU Suqi  $^1$ ,CAO Hui  $^1$ ,HUANG Minjia  $^1$ ,XI Yinbao  $^1$ ,ZHAO Lilin  $^4$  ,LI Dengke  $^3$ ,FENG Jin  $^3$ 

<sup>1</sup>Shanxi Agricultural University, Taiyuan 030801, China; <sup>2</sup>Beijing Priority Laboratory of New Technology of Agricultural Application, Beijing 102206, China; <sup>3</sup>Shanxi Agricultural Academy of Sciences, Taiyuan 030000, China; <sup>4</sup>Institute of Zoology, Chinese Academy of Science, Beijing 100080, China

#### Abstract

Through investigation and by the methods of optimal partitioning, principal component analysis, and one- or two-dimensional ordination, this paper analyzed the main groups and succession trends of the pest and natural enemy communities at a jujube orchard of Taigu area. The results showed that the communities had more obvious dominant factors and temporal succession pattern. The first three principal components of the communities had a bigger variation, with an obvious follow effects. The community succession was temporally divided into four stages, i.e., in the periods of pre-budding, leaf expanding and blooming, fruiting, and maturing. The dominant species of pests and their natural enemies were demonstrated.

#### **Key words**

Pest Natural enemy Jujube orchard Community succession Interaction

## 扩展功能

## 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ <u>PDF</u>(557KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- **▶参考文献**

## 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- 加入引用管理器
- ▶复制索引
- ▶ Email Alert
- **→**文章反馈
- ▶浏览反馈信息

# 相关信息

- ▶ <u>本刊中 包含"害虫,天敌,群落演替</u> 枣园,相互作用"的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
- · 师光禄 刘素琪 曹挥 黄敏佳 席 银宝 赵莉蔺 李登科 冯津

